
Poročilo tajnice je pokazalo porast član
stva, vendar pa je še nekaj takih, ki stoje 
izven društva. Organiziranega učiteljstva v 
srezu je 126, dva sta med letom izstopila, 
štirje so odšli iz sreza. 1 pa je umrla Neor
ganiziranih je še kakih 15. Da se omogoči 
točno poslovanje med člani, društvom in cen
tralo, naj bo skrb vsakega člana. Kdor pri
haja ali odhaja v ali iz sreza, naj javi to dru
štvu, da ne bo nepotrebnih zmed. Tako tudi 
za dosego društvenega smotra treba, da nosi 
skrb celokupno članstvo in vsak posameznik 
posebej. Več aktivnosti. 

Poročilo o blagajni bi bilo lahko bolj raz
veseljivo in za blagajnika bolj prijetno. Vsa
ka številka »Učiteljskega Tovariša« in »Po
potnika« pač opozori dovolj vsakega, da ima 
obveznost napram društvu. 

Na državno skupščino se zaradi izčrpane 
blagajne ne pošlje delegatov. 

Za banovinsko skupščino se javi prosto
voljno tov. Okorn V. iz Višnje gore in M, 
Pelko. V odbor so bili izvoljeni: 

Aničič Josip, Adamič A., Černelč Božo, 
Intihar Al., Kolenc AL, Kopriva Iv., Kovic 
Leopoldina, Kovačič Maks, Kunstler Eluša, 
Okorn Vinko, Pelko Matija, Turnher Ed., 
VVeber Al., Vrščaj Zinka, Zupančič Jože. 

Po kratki pavzi otvori sreski nadzornik 
okr učiteljsko skupščino ter poda poročilo o 
utisih povodom inšpekcij. V globoko zasnova
nem referatu opozarja na napake v šolskem 
delu in daje smernice za prehod v moderni 
strnjen pouk. Omeni zdravstveno stanje de
ce in učiteljstva, ki ovirajo uspešno delo ter 
poziva k vztrajnosti in požrtvovalnosti. Po
hvalno se izrazi o izvenšolskem delu učitelj
stva, ki kaže posebno ponekod prav lepe 
uspehe, poziva pa tudi one, ki si še niso iz
brali svojega torišča, da poprimejo s svojimi 
tovariši. 
Pelko M., predsednik; Vrščaj Zinka, tajnica. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO LJUBLJA
NA MESTO. Ljubljansko učiteljstvo se je 
skoro polnoštevilno zbralo dne 8. junija t. 1. 
v telovadnici II. deš. osnovne šole in zboro
valo od 8. do 12. ure. Po otvoritvi zborovanja 
je pojasnil tov. predsednik članstvu vse te
koče org. zadeve, prečital vse došle dopise in 
okrožnice, došle potom sekcije ali pa direktno 
učiteljskemu društvu. Dopis Slovenske Šol
ske Matice, da bi se prispevki za njene pu
blikacije pobirali skupno s članarino za JUU, 
je članstvo odklonilo, soglasno pa je odobrilo 
dopis učiteljskega gospodarskega sveta glede 
zidave Učiteljskega doma v Ljubljani na zem
ljišču, ki ga je velikodušno podarila naša naj
večja učiteljska gospodarska ustanova — 
Učiteljska tiskarna. Ker potrebuje zadruga za 
zgradbo še mnogo denarja, je bil z veseljem 
pozdravljen in sprejet sklep, da se pobirajo 
prostovoljni prispevki — »Mali dar« — za 
Učiteljski dom pri vsakem zborovanju. Zbi
ralno akcijo je prevzela upraviteljica I. dekl. 
osn. šole ga. Polakova. Končno je razdelil taj
nik pristopne izjave ter ponovno priporočal 
pristop k Učiteljski gospodarski poslovalnici. 

Da dobi članstvo točne informacije o do
sedanjem delu in o položaju v organizaciji, 
je naprosil odbor predsednika sekcije za si
tuacijsko poročilo. Tov. Dimnik je izvajal 
sledeče; 

»V današnjih, splošno težkih časih, ne 
smemo ceniti dela in uspeha organizacije sa
mo po njenih uspehih v materialnem pogle
du. Uspehi materialne narave so samo tre
nutni. Združevati nas morajo uspehi, ki smo 
jih dosegli v moralnih in etičnih dobrinah, ki 
so stalni ter nas bodo dovedli do večje trd
nosti in skupnosti Malodušnost nas ravno 
sedaj ne sme prevevati. Vzdržati moramo in
telektualno in moralno vsaj na tej stopnji, 
ako pod pritiskom razmer materialno izgub
ljamo. Pred 1. aprilom so se lansirale razne 
govorice. Prepričali ste se, da črnogledi in 
oni, ki so nasedli raznim prenapetežem, niso 
imeli prav. Naše vrste morajo ostati neoma
jane.« 

Po burnem odobravanju je prešel poro
čevalec na vsa pereča vprašanja organizač
nega značaja. Posebno izrazito je omenil za
preke, ki onemogočajo nastavitev novincev 
in izrazil željo, da naj zaprosijo tovariši s 35 
službenimi leti za pokoj, da tako napravijo 
prostor onim tovarišem, ki so primorani v 
mestu šolati svojo deco. Dalje je ostro oži
gosal postopek nekaterih tovarišev, ki skušajo 
za hrbtom organizacije na nelegalni način 
priti do boljšega mesta ali položaja. Ko je še 
omenil zaščito članstva in disciplinarne za
deve, je pozval članstvo, naj obravnava spo
re vedno med seboj in le v skrajnem slučaju 
prepusti razsodbe društvenim razsodiščem. 
Svoja izvajanja je zaključil s ponovno ugo
tovitvijo, da so edino etični in moralni teme
lji organizacije trdni in trajni. 

V imenu navzočih se je zahvalil poroče
valcu za njegove informacije in spodbujajoče 
besede tov. Polak s pripombo, da smo ravno 
v zadnjem času mogli z uspehom ugotoviti 
poleg etičnih in moralnih dobrin organizacije 
tudi materialne koristi. Tov. Potočnik je iz
javil, da bodo njegovi vrstniki radi sledili 
pozivu organizacije ter prepustili svoja mesta 
drugim, ker so prepričani, da jim je na pod
lagi zakona, kakor je omenil tov. predsednik, 
zasigurana jasna bodočnost. Nadalje so nav
zoči z odobravanjem sprejeli izvajanja tov. 
Hreščaka in Ambrožiča, ki sta k presedni
kovemu poročilu pripomnila, da mora biti 
vodstvo organizacije proti omejevanju izo
brazbe na učiteljiščih. Učiteljišča nudijo po
leg strokovne tudi splošno izobrazbo, ki je 
posebno dobrodošla bodočim gospodinjam in 
materam. Če tudi ni izgleda, da bodo takoj 
dobili službe, naj se mladini kljub temu nudi 
prilika izobrazbe kakor v drugih državah. Na 
ta način se bo dvignil nivo splošne izobrazbe 
v narodu. Poročevalec, tov. Dimnik, je podal 
na vsa izvajanja zaključna pojasnila ter pri
pomnil, da vodstvo ne zagovarja omejitve, 

stanovska organizacija JLI 
Iz druitev: 

Porodila: 
+ JUU SRESKO DRUŠTVO V LITIJI 

je imelo svoj letni občni zbor in skupščino 
sreskega učiteljskega zbora v soboto 9. junija 
t. 1. v Beli dvorani Uniona v Ljubljani. 

Predsednik tov. M Pelko otvori občni 
zbor s pozdravom na vse navzoče, posebej 
še na sreskega nadzornika tov. I. Bezeljaka. 
Pred prehodom na dnevni red javi, da je 
zbor zgubil delavno članico in odbornico tov. 
Ado Oelhofer, učiteljico na topliški šoli, ter 
pozove navzoče, da počaste spomin blage to
varišice z enominutnim molkom. 

V predsedniškem poročilu očrta na krat
ko delovanje odbora ter podčrta okoliščine, 
ki so podpirale ali ovirale delo društva. Nato 
prečita aktualne došle dopise, nakar se raz
vije živahna debata. Tovariš Adamič je na 
široko razvil svoje misli o prepovedi »priti
skanja kljuk« in raznih posredovanj ter 
končno točno ugotovil, kdo se tega n e poslu
žuje. 



resno pa premišlja, kako naj prosvetna upra
va zaposli nad 500 učiteljev, ki že delj časa 
čakajo namestitve. 

Po lOminutnem odmoru so sledile volitve 
delegatov za banovinsko in državno skupšči
no. Za banovinsko skupščino so bili izvoljeni: 
Petrovec Ciril, Hartman Amalija in Čuček 
Julija, namestniki pa: Mihelič Josip, Krapš 
Roža in Paljk Leopold. Delegati za državno 
skupščino so: Likozar Jožica, Supančič Dra
go in Sežun Andrej, namestniki pa: Mihelič 
Josipina, SadarKleinmayer Marija in Lavrič 
Pavel. Ker ni nikdo izmed članstva prijavil 
za skupščino posebno važnih predlogov, pri
pomni predsednik, naj se pošljejo isti pis
meno odboru vsaj do 20 junija. 

Pri poslednji točki dnevnega reda se je 
vnela živahna debata o pripravi :n sprejemu 
osnovnošolskih otrok v srednjo šolo. Med 
drugim je omenil tov. Hreščak znano brošu
ro, katero sta sestavila profesorja gg. Mlakar 
in dr. Kozina. Ker je slovnična snov v tej 
brošuri preobširna in ni sestavljena v smislu 
točke 11. pravilnika o polaganju sprejemnega 
izpita za srednje šole, je bilo soglasno skle
njeno: 

1. Kr. banska uprava se naprosi za od
redbo, da se po tej brošuri pri sprejemnih 
izpitih v srednje šole ne izprašuje, ampak 
postopa edino po predpisanem pravilniku o 
izpitih za srednje šole. 

2. Staršem naj se nasvetuje, da pošljejo 
svoje otroke v srednjo šolo šele z dovršenim 
5. razredom, iz 4. razreda pa samo učence z 
odličnim uspehom 

3. Ker vstopajo nekateri učenci šele po 
dovršenem 5. razredu v srednjo šolo, naj kr. 
banska uprava pri ministrstvu prosvete po
sreduje, da se odpravijo predpisane starost
ne meje (dobe) učencev za posamezne raz
rede srednjih šol. 

Tov. Hreščak je nadalje priporočal novo
osnovano društvo »Šola in dom«, tov. Paljk 
pristop k uradniški nabavljalni zadrugi, tov. 
Lavrič društvo »Samopomoč za učiteljske 
otroke«, tov. Mihelič pa enodnevni izlet z 
avtobusi v Poljansko dolino in preko Logatca 
na Vrhniko. 

Ob zaključku zborovanja je tov. predsed
nik bodril navzoče k vsestranski zavednosti 
in sodelovanju v organizaciji, ker le na ta na
čin bo organizacija upoštevana in bo tudi na
dalje vodila vedno dosledno in energično 
borbo za moralne in gmotne dobrine članstva 
v smislu uradniškega zakona in zakona o na
rodinh šolah. 
V. Mlekuž, predsednik Josip Mihelič, tajnik. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO LJUBLJA
NA OKOLICA — ZAH. DEL je zborovalo 
dne 11. junija 1932 v Ljubljani. Zborovanja 
se je udeležilo 117 članov, t. j . 88 %. Takoj 
po zborovanju je bila seja sres. učit. sveta, 
zato so bili navzoči tudi nevčlanjeni tovariši; 
tov. predsednik jih je povabil k vstopu v dru
štvo, poudarjajoč korist organizacije. Poro
čal je o vztrajnem delu naše sekcije in glav
nega odbora ter o lepih uspehih, ki sta jih 
dosegla nedavno za koristi učiteljstva Pozval 
je člane, naj darujejo za Učiteljski dom in 
omenil važnejše učiteljske kulturne prireditve 
bližnje minulosti. 

Tov. tajnica je poročala o vsebini dopi
sov in prečitala predloge odbora. Soglasno so 
bdi sprejeti predlogi, tičoči se uradnega po
slovanja. 

Za banovinsko skupščino sta bila izvo
ljena za delegata: Mikuž Zdravko in Obersnu 
Petra; za njuna namestnika pa Vrhovee Stan
ko in Schott Vida. 

Za glavno skupščino je bila izvoljena sa
mo Pleško Marija. Ako bi se pa ona ne mogla 
udeležiti skupščine, bo darovalo društvo od
govarjajoči znesek »Učiteljskemu domu«. 

Za banovinsko skupščino so člani spre
jeli 7 predlogov, ki bodo objavljeni v poro
čilu o banovinski skupščini, ako si jih bo 
osvojila. 

ben odbor sestavlja nove učne načrte. 5. Re
dukcija razredov Izšla je naredba, da se mo
rajo razredi pod 50 (1. odd.) oz. 40 (2. odd.) 
otrok združiti. Upravni odbor si je osvojil 
predlog, da se naj združijo razredi, ki imajo 
manj kot 20 učencev, ker dobimo v obratnem 
slučaju razrede, ki bodo imeli 70—90 učencev. 
6. Članarina. Razpravljalo se je o znižanju 
članarine. Sekcija je proti znižanju. Nastane 
namreč vprašanje: Kje znižati? »Učiteljski 
Tovariš« ozir »Popotnik«? Tukaj nastane z 
znižanjem nevarnost, da izgubi naš tisk na ta 
način svojo borbeno moč ozir. znastveno vi
šino in preide v stagnacijo. To bi nam morda 
več škodovalo, kot bi materialno prihranili. 
Tudi pri upravi je težko reducirati postavke. 
— Sledi takoj debata: 1. Tov. Zel stavi pred
log: »Učiteljski Tovariš« naj ne objavlja raz
nih odlokov, ki jih itak dobi vsaka šola. Ti 
odloki zavzemajo skoro lA lista. Na ta način 
bi se ta lA lista prihranila. 2. Tov. blagajnik 
citira sledeči predlog: Mislim, da bi se vseeno 
dala znižati članarina od 170 Din na 150 Din. 
Znižal naj bi se prispevek za U. P. Z., za 
Učiteljska domova, za Učiteljski Tovariš itd. 

Sledi čitanje zadnjega zapisnika učitelj
skega zborovanja in poročilo o proslavi dru
štvene 60 letnice. Pri slednji točki se sprejme 
predlog tov. Lubeja: »Sresko učiteljsko dru
štvo v Ljutomeru je na svojem zborovanju 
18. junija t 1. v Ljutomeru konstatiralo, da ni 
v nikaki zvezi s kritiko tov. Jandla v U. T. 
z dne 12. maja 1932 v zadevi jubilejnega kon
certa ljutomerskega učit. društva. Tov. Seraj
nik je kot povabljen gost odigral svoje kon
certne komade v splošno zadovoljstvo in odo
bravanje vse prisostvujoče publike. Zato se 
mu učiteljsko društvo zahvaljuje, da je s svo
jim sodelovanjem odlično pripomogel do vi
sokega moralnega uspeha tega jubilejnega 
koncerta. 

Sledi volitev delegatov: Za banovinsko 
skupščino se izvolita tov. Gregorič Edvard, 
namestnica tov Puppis Ana. 

Za glavno skupščino v Beogradu tov. nad
zornik Karbaš Franjo, namestnik Miki Ciril. 

Med slučajnostmi pride v pretres vpraša
nje ped. odseka. Z odhodom tov. Špangerja 
je krožek zaspal. Radi važnosti, ki jo ima ta
le odsek, bi bilo umestno, da bi ga njegov 
namestnik tov. Stopar obudil. 

Prihodnje zborovanje se bo vršilo sredi 
septembra v Radencih. 

Zborovanje se zaključi ob 18. 

Zdravko Mikuž, 
predsednik. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO V LJUTO
MERU je zborovalo v soboto 18. junija 1932 
v dvorani Sokolskega doma v Ljutomeru. 
Zborovanje je bilo polnoštevilno obiskano. 
Tov. predsednik pozdravi v uvodnem govoru 
vse člane in nečlane, kateri so po končani 
uradni konferenci tudi prisostvovali zboro
vanju. Omeni kot najvažnejši dogodek jubi
lejni koncert Ljutomerskega učiteljskega zbo
ra, ki je sijajno uspel. Zahvali se v imenu 
društva pripravljalnemu odboru, posebno tov. 
Zacherlu, ki je v največji meri pripomogel k 
lepemu uspehu jubilejnega koncerta. Nato 
poda poročilo seje upravnega odbora, ki se je 
bila vršila 12. t. m. Na seji so bila na dnev
nem redu važna vprašanja, in sicer: 1. Stana
rina — Da se je učiteljstvu izplačala stanari
na, je v največji meri zasluga organizacije. 2. 
Učiteljski pevski zbor. Poudarilo se je, da še 
naj tudi nadalje ostane normalni prispevek za 
U. P. Z., ker reprezentira leta največjo mo
ralno moč našega stanu. 3. Mladinska Matica 
je danes najbolj razširjena mladinska knji
ževna korporacija, zato ji pomagajmo tudi na
dalje po svojih močeh. 4. Učni načrti. Pose

Lenarčič Ana, 
tajnica. 

Predsednik: 
Mavric Karel. 

Tajnik: 
F. Jandll. 


